
 

Ministerstvo zdravotnictví, Palackého náměstí 375/4, 128 01   Praha 2 

tel./fax: +420 224 971 111, e-mail: mzcr@mzcr.cz, www.mzcr.cz 

Zasedání Pacientské rady ministra zdravotnictví  

24. 9. 2024 

 

Přítomní členové PR: Arellanesová Anna, Faltýnková Zděňka, Ježorek Dalibor, 

Kolmanová Jitka, Landová Jiřina, Marková Renata, Milata Vlastimil, Pokorná Štěpánka, 

Prokopiusová Šárka, Ředinová Marie, Zábranská Simona, Zavřel Miroslav  

Zástupce: za pana Davida Janků (Stanislav Pekárek), za paní Jitku Reineltovou (René 

Břečťan) 

Členové PR on-line: Dušek Karel, Kolací Drahoslava, Krása Václav, Lacinová Jana, Lán 

Jaromír, Michalík Jan, Slavíková Šárka, Valachová Kateřina  

Zástupci MZ: Jánišová Kristýna, Parízková Martina, Policar Radek,  

Hosté on-line: Zlata Kasová (NAPO) 

 

Obsah:  

➢ Přivítání členů Pacientské rady 
➢ Digitalizace zdravotnické dokumentace (Petr Foltýn) 

➢ Informace od předsedy Pacientské rady 
o Edita Mullerová opustila vedoucí post v PS pro e-health, nominace nového 

vedoucího, per rollam hlasování  
o Zástupce PR k umělé inteligenci   
o Davida Janků bude zastupovat pana Stanislav Pekárek  

o Změna posledního termínu zasedání v tomto roce  
o PS MZ co je nového účastnil se někdo nějaké pracovní skupiny?  

o Štěpánka Pokorná doporučení veřejného ochránce práv Jak zlepšit situaci lidí 
s myalgickou encefalomyelitidou / chronickým únavovým syndromem 
(ME/CFS) a podpoření usnesením? 

 
 

mailto:mzcr@mzcr.cz
file://///mzsfps03.mzcr.cz/Dokumenty$/Slabak/Local/Local/Local/Local/Local/Local/Local/Local/Local/Local/Microsoft/Windows/Temporary%20Internet%20Files/Content.Word/www.mzcr.cz
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➢ 4. Informace ze strany Ministerstva zdravotnictví 
o Chronicky nemocné děti ve školách 

o Financování PO 
o Definice PO – výkladové stanovisko 
o Evaluace Hub akce a konference 

➢ 5. Diskuse 
➢ Rozloučení a upozornění na posunuté zasedání 28.11.2024 od 10:00 – 12:30 

 

Předseda PR Vlastimil Milata přivítal všechny přítomné členy a hosty. Předal slovo 

řediteli Národního centra elektronického zdravotnictví panu Foltýnovi, aby představil 

digitalizaci zdravotnické dokumentace. 

Digitalizace zdravotnické dokumentace 

Pan Foltýn představil komplexní prezentaci, která popisovala přípravy na elektronizaci 

zdravotnictví, aktuální stav elektronizace zdravotnictví a aplikace, které jsou v produkci, 

ale i očekávané inovace. 

Projekty elektronizace zdravotnictví: 

o Podpora digitálních služeb  

o Zajištění a rozvoj interoperability 

o Sekundární využití zdravotnických dat 

o Kybernetická bezpečnost resortu 

o Kapacitní zajištění projektů 

o Chytrá karanténa (pokračování EZ karty) 

o Telemedicína (realizuje FN Olomouc) 

o Projekty s podporou NPO 
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Aby se mohla spustit a provozovat elektronizace zdravotnictví, bylo zapotřebí novely 

zákona 325/2024 Sb., o elektronizaci zdravotnictví, která je nyní před projednáním 

vládou s účinností od 1. ledna roku 2026.  

Klíčové projekty elektronizace jsou: 

o Kmenový registr pacientů – jednotný centrální informační systém o 

pacientech. 

o Registr oprávnění – bude hlídat práva nad všemi informacemi ve 

zdravotnických dokumentech. Například: pokud vznikne propouštěcí zpráva tak 

registr oprávnění bude informovat o tom, kdo má přístup ke zprávě, aby 

nevznikla otevřená agenda a nebyla rizika zneužití dat. 

o EZKarta – nyní jsou doplněny očkovací záznamy, které se rozšíří o eŽádanky, 

výstupní zprávy.  (EZKartu je možné si stáhnout jako aplikaci do mobilního 

telefonu, nebo se přihlásit, zaregistrovat pomocí webových stránek). Více 

informací naleznete (https://www.nzip.cz/ezkarta).  

o Sdílený zdravotní záznam „Emergentní zdravotní záznam“ tento záznam 

slouží zejména pro potřeby záchranné zdravotnické služby (krevní skupina, 

alergie, léčiva.) 

o Telemedicína – vyplývá z legislativy, její využití je koncipováno pro 

pojišťovny. 

o Certifikační autorita resortu (pro využití elektronických podpisů, časových 

razítek a pečetí). 

Hlavní je nyní standardizace zdravotnické dokumentace a to zejm.: laboratorní žádanky, 

obrazová vyšetření, ambulantní zprávy, propouštěcí zprávy a další.   

Nový web, který je nyní v dokončující fázi bude Pacientské radě představen na zasedání 

28. listopadu. Web bude poskytovat všechny informace pro lékaře, pro poskytovatele 

zdravotních služeb a pro pacienty.  

 

 

 

https://www.nzip.cz/ezkarta
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Informace od předsedy Pacientské rady 

 
o Edita Mullerová opustila vedoucí post v PS pro eHealth, nominace nového 

vedoucího, per rollam hlasování  
 

Edita Mullerová, která doposud vykonávala funkci vedoucí pracovní  skupiny Pacientské 
rady pro e-eHealth, požádala o ukončení této funkce z důvodu pracovní vytíženosti. 

Navrženým novým vedoucím pracovní skupiny je Vlastimil Milata, který s  nominací 
souhlasí. 
 
Celkem je přítomno: osobně 13 členů, on-line 9 členů, bez hlasovacího práva 2 členové.  
Rada je usnášení schopná 20 hlasy. 
 

PRO PROTI ZDRŽUJI SE 

19 0 1 
 

Odhlasovaným novým vedoucím pracovní skupiny Pacientské rady pro eHealth je pan 
Vlastimil Milata. 

 
o Zástupce PR k umělé inteligenci   

Dne 10.10. proběhne na Ministerstvu zdravotnictví kulatý stůl věnovaný problematice 

umělé inteligence (AI) ve zdravotnictví. Pan Milata vyzval členy k zastoupení na kulatém 
stole. Přihlásila se Štěpánka Pokorná, která bude zastupovat Vlastimila Milatu. 

 
o Davida Janků bude zastupovat pan Stanislav Pekárek  

Pan Milata představil pana Pekárka jako zástupce Davida Janků na tomto zasedání. Po 
vyřízení administrativních úkonů se pan Pekárek stane stálým členem Pacientské rady.  
Organizace Česká společnost AIDS pomoc navrhne odvolání Davida Janků a jmenování 

pana Stanislava Pekárka, které bude předáno ministrovi zdravotnictví.  
S jmenováním zástupci Pacientské rady souhlasili. 
 
 

o Změna posledního termínu zasedání v tomto roce  

S ohledem na konání APO Alumni a účasti členů Pacientské rady je poslední zasedání 
v tomto roce přesunuto na 28. listopadu od 10:00 v místnosti 355. 
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o Účast na kulatém stole na téma Systém prevence, sledování a léčby dekubitů 

v ČR. 
Pacientská rada byla vyzvána k nominaci zástupce k účasti na kulatém stole v Mikulově 
na téma Systém prevence, sledování a léčba dekubitů. Pacientská rada se shodla, že není 

schopna zajistit zástupce s osobní účastí, a nabízí možnost on-line připojení. 
Tato informace bude předána paní ředitelce odboru ošetřovatelství a nelékařských 

povolání paní Alici Strnadové. 
 

o PS MZ Informace od členů PR nominovaných do pracovních skupin MZ  
 
Štěpánka Pokorná pochválila pracovní skupinu pro klinické hodnocení léčivých přípravků 

za správně zvolené kroky k zajištění dostupnosti a dobrých podmínek ke klinickým 
studiím. 

 
Vlastimil Milata vznesl dotaz, jak je to nyní s pracovní skupinou pro zdravotnické 
prostředky, kdy vznikly obavy z jejího ukončení. 

 
VŘ Policar odpověděl, že pracovní skupina se určitě ukončovat nebude, jen se novelizuje 

její statut a jednací řád. Zástupci pacientů budou i nadále v této pracovní skupině. 
 

Václav Krása informoval o zrušení jednání Komise pro kategorizaci zdravotnických 
prostředků. Členové komise neobdrželi žádnou ucelenější informaci, z  jakého důvodu se 
jednání ruší.  

 
Šárka Slavíková uvedla informaci z Národní rady pro implementaci Národního 

onkologického programu, kdy o prázdninách přišel velmi obsáhlý materiál s krátkým 
termínem k připomínkám. Pracovní skupina se neschází, a pak zašle materiál s velmi 
krátkým termínem. 
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o Informace o doporučení veřejného ochránce práv pro MZ: Jak zlepšit situaci 
lidí s myalgickou encefalomyelitidou/chronickým únavovým syndromem 

(ME/CFS) a podpoření usnesením? 
 

Štěpánka Pokorná informovala členy o účasti na kulatém stolu na téma: „jak zlepšit 

situaci lidí s myalgickou encefalomyelitidou a chronickým únavovým syndromem“. Od 

veřejného ochránce práv bylo vydáno Ministerstvu zdravotnictví doporučení, které 

obsahuje 4 body. Jde především o to, aby lidé postižení tímto onemocněním měli 

zajištěnou správnou péči, a aby nebylo poškozováno jejich právo na zdraví. Tato skupina 

lidí stále narůstá. Štěpánka Pokorná by proto chtěla po Ministerstvu zdravotnictví 

informace, jak bude s tímto doporučením naloženo, a aby byl odbornou společností 

vytvořen klinicky doporučený postup.  

 

Proto navrhuje napsat usnesení Pacientské rady ve znění:  

„Pacientská rada ministra zdravotnictví žádá, aby se Ministerstvo zdravotnictví začalo 
neprodleně systematicky zabývat situací lidí s myalgickou encefalomyelitidou 
/chronickým únavovým syndromem a přijalo za tímto účelem plán, který stanoví 
konkrétní a termínovaná opatření k naplnění jednotlivých cílů stanovených v Doporučení  
veřejného ochránce práv Jak zlepšit situaci lidí s myalgickou encefalomyelitidou / 
chronickým únavovým syndromem (ME/CFS), Sp. zn.: 54/2024/OZP/PH. 
Žádáme o poskytnutí informace o provedených opatřeních na dalším zasedání 
Pacientské rady, které bude 28. 11. 2024.“ 
 
Martina Parízková která se Kulatého stolu účastnila, také informovala, že Ministerstvo 

zdravotnictví zpracovává odpověď na požadavek ombudsmana. Připomněla, že na konci 

roku 2023 byl předložen NIKEZu plán na zpracování doporučených postupů, kde byl 

únavový syndrom zařazen. Dále informovala, že s ohledem na jejich prioritizaci prací 

bude NIKEZ na tématu pracovat od konce roku 2025. Jednou z podmínek pro 

vypracování tohoto doporučeného postupu je shoda odborných společností. Je tedy 

důležité najít partnera na straně odborných společností, což na kulatém stole přislíbila  

zástupkyně ČLS JEP paní Šteflová. Ten úkol pro vytvoření konkrétního plánu již má 

ministerstvo od kanceláře ombudsmana. 
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Hlasování Pacientské rady o znění usnesení a následném předání  panu ministrovi. 

PRO PROTI ZDRŽUJI SE 
20 0 0 

 

Informace od Ministerstva zdravotnictví 

o Chronicky nemocné děti ve školách 
 
Školy a školská zařízení mají v souladu se zákonem č. 372/2011 Sb., o zdravotních 
službách povinnost poskytovat zdravotní úkony žákům, kteří je navštěvují. Sdělení z roku 

2021, ve kterém tuto informaci Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy (MŠMT) 
společně s Ministerstvem zdravotnictví (MZ) konkretizovalo, bylo nyní aktualizováno na 
základě zkušeností škol, zdravotníků i rodičů. Nový dokument s názvem „Společné 
sdělení MŠMT a MZ k zajištění zdravotní podpory ve školách a školských zařízeních“ 
přináší podrobnější pokyny a upřesňuje některé dosavadní nejasnosti.  
 
VŘ Policar informoval Pacientskou radu, že dnes proběhla v Senátu tisková konference, 

kde bylo představeno společné stanovisko Ministerstva zdravotnictví a Ministerstva 
školství, které se v první fázi týká dětí s diabetem. Všem školám, odborným 
společnostem a spolkům poskytovatelům již byl materiál rozeslán a bude šířen dále.  
 
Vlastislav Milata uvedl, že kbyly bylo potřeba personál ve školách proškolit  či základně 

informovat je možné se na něj obrátit. 
 
Simona Zábranská se zeptala kdy bude možné navázat na tuto zkušenost i s  jinými 
diagnózami? 
 
VŘ Policar dodal, že podklady od Pacientské rady MZ má a nyní musí prozkoumat 
v jakých oblastech by dávalo smysl navázat. 
 
Více informací o zajištění zdravotní podpory pro chronicky nemocné děti ve školách jsou 

zde. 
 
 

https://pacientskeorganizace.mzcr.cz/index.php?pg=home&aid=224
https://pacientskeorganizace.mzcr.cz/index.php?pg=home&aid=224
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o Financování PO 
VŘ Policar informoval Pacientskou radu, že novela zákona o veřejném zdravotním 

pojištění počítá s tím, že by zdravotní pojišťovny mohly financovat i pacientské 
organizace, a to na dobrovolné bázi. Příští týden tento zákon schválí vláda a postoupí do 
Sněmovny, kde bude ještě možnost bavit se o dalších detailech či upřesněních. 

 
o Definice PO – výkladové stanovisko 

Ministerstvo zdravotnictví vydalo výkladové stanovisko, které je volně k  dispozici zde. 
Změna definice pacientské organizace ode dne 1. 10. 2024 - Aktuality - Portál pro 
pacienty a pacientské organizace (mzcr.cz) 
 

o Evaluace Pacientské rady 
Martina Parízková informovala členy Pacientské rady, že vzhledem k aktualizaci statutu 
Pacientské rady, která bude probíhat v červnu 2025, bude nyní probíhat dotazníkové 
šetření s rozhovory mezi Pacientskou radou a pacientskými organizacemi  za účelem 
evaluace fungování PR. S tímto šetřením budou pomáhat paní doktorky Dobiášová a 
Těšitelová. Se začátkem října jsou naplánované rozhovory náhodně nominovaných členů 
Pacientské rady. 
 

o Hub akce a konference 
 
Umělá inteligence ve zdravotnictví: Nové výzvy a příležitosti 
Pondělí 30.9. (15-17 h, hybridně MZ, pro veřejnost) 
Odborná diskuse za účasti JUDr. Radka Policara – vrchního ředitele sekce pro legislativu a právo (MZČR), 
doc. MUDr. Ondřeje Volného, Ph.D. – předsedy České společnosti pro umělou inteligenci a inovativní 
digitální technologie v medicíně ČLS JEP, FN Ostrava a LF Ostravské univerzity a Ing. Adama Gřunděla, MBA 
– odborníka na AI ve zdravotnictví (NCEZ, MZČR). Akci moderuje Mgr. Jana Hlaváčová. 
 
 

Webinář základů advokacie: jak na efektivní osobní schůzky  
Úterý 15.10. (16-18 h, online, pro registrované) 
Ve spolupráci s Advokačním fórem nadace OSF pořádáme online školení zaměřené na základy efektivní 
přípravy a realizace schůzek se zástupci veřejné správy a politickými představiteli.  
 

Advokační workshop: osobní schůzky v praxi pacientských organizací  
Čtvrtek 21.11. (13-17 h, prezenčně MZČR, pro registrované, omezená kapacita) 
Navazující workshop pro ty, kteří chtějí své dovednosti z předchozího online semináře posunout na další 
úroveň. Během společného odpoledne budeme analyzovat konkrétní situace z praxe vašich pacientských 
organizací a diskutovat o tom, jak je lze řešit co nejefektivnějším způsobem. 
 

KONFERENCE: Rozhovory o zdraví aneb co (ne)víme o zdraví žen  
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Čtvrtek 12.12. (12:30- 19 h, Lichtenštejnský palác, registrace v průběhu října) 
Cílem konference je otevřít odbornou diskusi na úrovni MZČR a dalších klíčových aktérů zdravotnického 
systému o podpoře narovnávání nerovností v přístupu ke zdraví a zdravotní péči. Představíme klíčová 
témata týkající se zdraví žen v různých fázích jejich života, aktuální stav znalostí o zdraví žen a v panelové 
diskusi budeme hledat cesty k řešení řady výzev v oblasti.  

 
 

Závěr 

Pan předseda Milata upozornil přítomné, že další zasedání Pacientské  rady se bude 
konat 28. listopadu od 10:00 na Ministerstvu zdravotnictví. 


